
M E M O R A N D U M L^T^ilT / 

(ètiêttPi ^ > » ^ ^ * t o m = 28 maart 1978 

\ Oltml^ftimi^^ 298/78 

verslag beleidsvergadering o.l.v. R en T inzake Lomé IIf 

dd. 22 maart 1978 nMdf$Z*d+hê 

Voor wat de bespreking van Lomé II betreft stelde Rf uitgaande 
van het recente Commissiedokument terzake, de volgende punten 
aan de orde. 

1. De geografische scope van Lomé II 
DGES verwees naar net resultaat van zijn gesprek met DGIS op 
dit punt. Zij waren het erover eens dat het niet de aangewezen 
weg lijkt om te denken aan nieuwe ontwikkelingslanden. Er zijn 
geen formele aanvragen daartoe. De Lomé Conventie is een afge
rond geheel en een verdere uitbreiding zou, evenals in het ver
leden, met name van de zijde van de VS weerstanden kunnen op
roepen. Welke andere ontwikkelingslanden in aanmerking zouden 
moeten komen tenslotte was een moeilijk te beantwoorden vraag. 
Zijn conclusie: uitgaande bestaande regio fs f en desgewenst 
uitbreiding met landen als Angola, Mozambique en t. z.t.Zimbabwe. 
R noemde deze benadering zeer realistisch. 

SA verklaarde op dit punt geen verschil van mening te hebben 
met DGES.Hij herinnerde in dit verband aan de gestes uit het 
verleden ten behoeve van de niet-geassocieerden. Deze lagen op 
handelspolitiek gebied. Ook nu weer, zou een geste moeten 
worden gemaakt. Daarbij leek op handelspolitiek gebied weinig 
mogelijk. Als nieuwe suggestie noemde hij het verschaffen van 
toegang tot de EG-kapitaalmarkt. Een dergelijke faciliteit zou 
met name interessant zijn voor India, Pakistan en Sri Lanka. 
Een andere mogelijkheid was risicodekking voor investeringen 
in de niet-geassocieerde landen. In beide gevallen zou de EIB 
kunnen worden ingeschakeld. De EG-hulp aan niet-geassocieerden 
tenslotte zou moeten doorgaan en verhoogd worden. SA bepleitte 
een differentiatie in aanwending van hulp en toegang tot de 
kapitaalmarkt al naar gelang de behoefte van de betrokken 
landen. Tenslotte wees hij erop dat via het EOF veelal inves
teringen gepleegd worden die rechtstreeks concurreren met 
produkties in NG-landen. De investeringen in de ACS-staten 
moeten echter complementair zijn aan de bestaande produkties 
in N.G.-landen. 

De conclusie van R luidde dat bij de uitwerking van mogelijke 
•È gestes penaive aan communautaire maatregelen OOK moest worden' 

geaacnt aan een gecoördineerd optreden van de lld-staten, 
'khfor indien ZUIKS even erricient Jfcan zijn. " 

k opende de discussie terzake met het uitspreken van de wenselijk
heid dat op enigerlei wijze in Lomé een verwijzing wordt opgeno
men naar de mensenrechten, waardoor evenals bij de uitbreiding 
van de EG blijk wordt gegeven van onze democratische beginselen. 
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DGES meende eveneens dat getracht moet worden in Loml II een 
kapstok in te bouwen zodat in ergerlijke gevallen van schending 
van mensenrechten de Gemeenschap over een mogelijkheid beschikt 
om sancties toe te passen. Sancties behoeven echter niet radicaal 
te zijn. Ook het bevriezen van de industriële samenwerking kan 
als een duidelijke waarschuwing gelden. Het is inmiddels wel 
duidelijk dat een dergelijk initiatief op grote weerstanden zal 
stuiten bij de ACS-staten die zich afvragen waarom juist nu de 
Gemeenschap dit element in de relaties wil inbouwen. Het Commissie
voorstel lijkt als uitgangspunt geschikt, doch kan wellicht worden 
aangepast aan teksten die de ACS in VN-kader zelf hebben onder
schreven. Een unilaterale verklaring van de EG is altijd nog 
mogelijk in geval overeenstemming uitblijft. 

DIO/HJ bepleitte een expliciete verwijzing naar de Verklaring 
van de Rechten van de Mens. Probleem is evenwel dat deze ver-

Ultt ? klaring door slechts weinig landen is geratificeerd, waaronder 
Nederland. In elk geval moet worden gestreefd naar een ruimere 
formulering dan de artikelen die de Commissie noemt uit de Univer
sele Verklaring. » 

T sprak uitdrukkelijk van een zeer gecompliceerde zaak. De zin 
van een EG-initiatief moet zijn de afdwingbaarheid. Voorts rijzen 
vragen over de rol van de mensenrechten in het EG-ontwikkelings-
beleid buiten Lomé. 
SA wees op onzekerheid op dit punt waarvan blijk gegeven is in het 
geli jkgezindenoverleg. 
In zijn conclusie beaamde R het delicate karakter van dit vraag-
STUK. net stenen van oeperKter eisen aan ae AUg-staten aan ae 
^G-iandéA iii HélSiiiki en Belgrado hébbéA gedaan, kaft W511CRT— 
nadelige effecten fretten op ae algemene poalile van het weaten 
T.a,v, ae mensenreenten, HIJ nerinneerae tenslotte aan ae ar-
spraaK van ae ministers van om m net openoaar voorlopig 
geen uitëtpfrakén téfrZaké té dóén. 

3* ILO-normen 
Diu/HG zag in EG-sancties bij niet-nakoming van ILO-normen een slim 
plan van de Commissie voor het voeren van een protectionistisch 
beleid. Toch behoeft de gedachte aan een sociale clausule niet zon
der meer te worden afgewezen. DIO/HG denkt echter veeleer aan het 
denkbeeld van de Noorse landen om niet langer uitzonderingen op de 
toepassing van vrijwaringsclausules toe te staan ten gunste van 
relatief welvarende ontwikkelingslanden, ingeval ILO-normen 
in deze landen niet worden gerespecteerd. 
SA pleitte voor grote terughoudendheid. Het afdwingen van ILO-
normen op marginale landen is misplaatst. De Commissiesuggestie 
moet als principe worden afgewezen. 
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DGES meende dat hier een veel algemener probleem aan de orde is, 
dat het kader van Lomé te boven gaat. De EG moest dit denkbeeld 
eerst maar eens uitwerken voor mondiale toepassing. Evt. kon 
later het algemene beleid worden vertaald in een Lomé-beleid. 
R concludeerde conform interventie van DGES. 

4. Sectoriële consultaties 
R meende dat dit voorstel eveneens zekere protectionistische achter
grond heeft. 
SA waarschuwde voor allerlei krachten die deze consultaties kunnen 
gebruiken om de ACS-staten in de rol van secundaire economieën 
te houden. Het maken van afspraken over investeringsbescherming 
in de ACS-staten is overigens interessant, indien zoals de Commis
sie voorstelt, nieuwe vormen van arbitrage in het leven worden ge
roepen. De bestaande procedures op dit gebied functioneren niet 
bevredigend. 
SA zou voorts een koppeling tussen investeringen in Afrika en 
afzetgaranties op de EG-markt niet bij voorbaat willen uitsluiten. 
Zowel DES/OB als SA zagen in periodieke consultaties een mogelijk
heid om de complementariteit bespreekbaar te maken. In de Euro-
Arabische dialoog wordt dit van Arabische zijde als positief 
ervaren. 
R is erg huiverig voor de gedachte van afzetgaranties. Periodieke 
consultaties echter moeten niet worden afgewezen, omdat bij het 
ontbreken daarvan slechts het recht van de sterkiste geldt. 
T daarentegen vindt de Commissiebenadering erg riskant. In de prak
tijk zal blijken dat "gevoelige sectoren" zich niet zullen beperken 
tot bijv. textiel en staal. Gevreesd moet worden voor een proli
feratie van gevoelige sectoren en produkten. He*t streven van de 
Commissie naar "geordende groei in gevoelige sectoren" betekent 
bovendien dat deze consultaties althans van EG-zijde met een 
bepaald doel voor ogen zullen worden gevoerd. Evenals PLAN 
vreest hij voor een verdeling van de wereldmarkten. Bepaalde markt
ordeningsmaatregelen behoeven niet te worden uitgesloten (zoals 
in het kader van het multivezelakkoord), doch de ordening moet 
niet geinstitutionaliseerd worden. Tenslotte nam T de gelegenheid 
te baat om het belang van investeringsgaranties te onderstrepen 
als stimulans voor een toename van particuliere investeringen 
in ontwikkelingslanden. 
R concludeerde dat terzake van de sectori'éle consultaties twee 
-ternatieve beleidsconclusies zullen worden voorbereid. 
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5. Looptijd Lomé II 
"SA verzette zich tegen de gedachte van een permanente relatie. 
Aan de bestaande bezwaren die verband houden met het gebrek 
aan ervaring bij de toepassing van de overeenkomst zou voldoende 
tegemoet kunnen worden gekomen indien men zou afspreken t.z.t. 
een kortere periode aan te houden voor nieuwe onderhandelingen. 
R zag een voordeel in periodiek terugkerende onderhandelingen. 
Daardoor zou het steeds weer mogelijk zijn wensen van beide zijden 
concreet gestalte te geven. 
R concludeerde dat in beginsel vastgehouden wordt aan een looptijd 

m van 5 jaarT 
6. Suikerquotum 

Van DIE-zijde werd gewezen op een verzoek van Zambia om toetreding 
tot het suikerprotocol. In Swaziland en andere ACS-staten bestaan 
bovendien concrete plannen om voor uitbreiding van het suiker 
areaal. 
De kernvraag is of de EG bereid is in verband hiermede een ver
hoging van het ACS-suikerquotum te overwegen. 
R nam op dit punt de conclusie over van het gesprek tussen U 

fdrf— en DGISfeen daadwerkelijke verbetering van het huidige suiker-
C\M protocol (met name een verhoging van het totale quotum) H W W " 
^wordt slechts mogeli jk̂ feeacht bi j wi jziging van het interne EG— 

suikerprijsbeleia en met name van de jaarlijkse vaststelTTng 
van het zgn. S r quotum.' 

7. Financiering en omvang van 5e EOF 
SA verklaarde zich voor budgettarisering aangezien zulks een relati< 
geringere Nederlandse bijdrage mogelijk &ai maken. 
R concludeerde op grond van enkel dit argument ten gunste van 
budgettarisering. 

8. Stabex-regeling JWfó/titHfa ? 
SA wees op het belang van een verruiming van de IMF-compensatoire 
financferingsfaciliteit, waarover momenteel serieuze studies gaande 
zijn. Juist met het oog daarop achtte hij een versterking van het 
Lomé-stabex niet gewenst, derhalve geen uitbreiding van de produk-
tenlijst. 
Van DIE-zijde werd daarentegen betoogd dat de onderhandelingen moei 
ten worden aangegrepen om het huidige stabex eerlijker te maken. 
Kritiek is etfop het feit dat de produktenlijst enigszins willekeur: 
isf dat om die reden niet alle ACS-staten er op gelijke voet van kunnen profiteren en dat te weinig verwerkte produkten op de lijst 
voorkomen, waardoor de indruk wordt gewekt dat de EG locale ver
werking wil tegengaan. Juist daarom had Nederland bij de Lomé I-
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onderhandelingen in eerste instantie gepleit voor de totale export
opbrengsten als basis voor het systeem. Dit bleek bij de andere 
lid-staten echter niet haalbaar. Thans zou opnieuw getracht kunnen 
worden deze discriminatoire elementen in het huidige stabex weg 
te nemen, ongeacht of binnen enige jaren een verbetering van 
het IMF-mechanisme een feit zal zijn. 
R was van mening dat het Lomé-stabex een politieke realiteit 
is die niet is weg te denken uit de relaties met de ACS-staten. 
Ook bij een verbetering van het IMF-mechanisme verwacht hij dat 
de ACS erop zullen staan STABEX te handhaven. 

Van: 

Aan: 

Onderwerp: 

R concludeerde terzake dat in het eerstvolgende discussiestuk 
inzaice Lome I I de voordelen en nadelen van een uitbreiding" 
van de produKtenlijst naast elkaar zullen worden opgesomd, 
in deze notitie zal ook het kostenaspect moeten worden betrokken, 
üp"basis daarvan zal aan een Keuze worden gemaaict. 

9. Al dan niet afzien van parlementaire goedkeuring van Lomé II 
Op dit punt vond geen werkelijke discussie plaats. Gememoreerd 
werd aan de opvatting van DIE terzake. 
Beide bewindslieden wezen erop dat Jaoendé en Lomé in het verleden 
veel commentaar hebben opgeroepen in Nederland. Natuurlijk moest 
het EP meer worden ingeschakeld, doch het laten vallen van nationale 
parlementaire goedkeuring was politiek delicaat. 
Niet gfeeel duidelijk concludeerde R dat hij persoonlijk niet te 
geer hecfete aan juridische vormgeving, fal n m n r r r een politieke" 
discussie over Lomé II met de Kamer mogelijk bleef. 


